

ISSN 2070-9773

# КЛИО



май 2021

## KLIO



## **СОДЕРЖАНИЕ**

### **ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ**

<b>Акель Я.Х.</b> (Санкт-Петербург). Арабский медицинский трактат Абу Сахла Исы б. Йахи ал-Масихи «Сто книг по вра�ебному искусству»: кодикологическое описание списка рукописи .....	15
<b>Шорохов В.А., Копанева Д.Д.</b> (Санкт-Петербург). Из истории «воровских» казаков Прикаспия в первой трети XVII в.: материалы допроса Герасима Степанова и Пронки Микифорова .....	20
<b>Михеев Д.В.</b> (Псков). Дороги русского приграничья в описании Патрика Гордона .....	26
<b>Самойлов Н.А.</b> (Санкт-Петербург). Образ Петра Первого в «Записках» цинского посланника Тулишэня .....	33
<b>Белевщук Г.П.</b> (Владивосток). Рабочий вопрос в документах Временного Сибирского и Российского правительства (1918 – 1920 гг.) .....	43
<b>Бандурин С.Г., Сафаров Ю.Б.</b> (Москва). Советско-британская военная операция «Согласие» на страницах газеты «Правда» .....	50

### **ИСТОРИОГРАФИЯ**

<b>Денисов А.О.</b> (Москва). Отображение истории на средневековых картах: некоторые наблюдения.....	54
--	----

### **ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ**

<b>Волынкин Д.Г.</b> (Москва). Далматская конница в период кризиса III в... 62	
<b>Ма Ифэн</b> (Москва). Пути реализации стратегической программы «Один пояс – один путь» в рамках казахстанско-китайского сотрудничества	68
<b>Зотова А.В., Князева А.А.</b> (Санкт-Петербург). Япония и Санкт-Петербург: исторический опыт международного сотрудничества .....	75

### **ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ**

<b>Кукиль Н.В.</b> (Москва). Эволюция российско-германских отношений на рубеже XIX-XX вв. как многофакторный процесс .....	87
<b>Васина А.В.</b> (Архангельск). Этносоциальная политика Финляндии и СССР по отношению к саамам в годы Холодной войны.....	93

### **ИСТОРИЯ РЕГИОНОВ РОССИИ**

<b>Травкин С.Н.</b> (Санкт-Петербург). Материалы нумизматических тезавриций и хронология обращения монет в раннем средневековье на территории Днестровско - Прутского региона.....	98
<b>Абдулина Б.М.</b> (Санкт-Петербург). Священная дружины и петербургское студенчество (1881-1882 гг.).....	104
<b>Пестовская Д.А.</b> (Санкт-Петербург). Положение мусульман в Карской области в составе Российской Империи в 1878-1917 гг. ....	111
<b>Кашеваров А.Н.</b> (Санкт-Петербург). Монастыри на Европейском Севере России накануне и в период революционных потрясений и Гражданской войны .....	115

<b>Гессен В.Ю.</b> (Санкт-Петербург). Закупки советскими организациями частных библиотек и архивов жителей Петрограда в 1918 –1926-х годах .....	122
<b>Журавлев Д.А.</b> (Санкт-Петербург). Психиатрия в период блокады Ленинграда .....	133

## **ВОЕННАЯ ИСТОРИЯ**

<b>Чекмарев С.А.</b> (Москва). План генерала Дохтурова как основа практического планирования российской экспедиции по захвату Босфора .....	139
<b>Кислицын А.В.</b> (Санкт-Петербург). Организация производства башенных установок для 10-дюймовых (254-мм) пушек русского флота на рубеже XIX — XX вв. ....	143
<b>Темчук Е.И.</b> (Москва). Проблема взаимодействия русских фронтов в летней кампании 1916 года .....	152

## **МНЕНИЕ**

<b>Козлов А.П.</b> (Санкт-Петербург). К столетию восстановления государственности Казахстана: опыт, уроки .....	158
---	-----

## **СТАНЕТ ИСТОРИЕЙ ЗАВТРА**

<b>Пилишвили Г.Д.</b> (Курск). История реализации государственного управления сферой культуры в Российской Федерации на этапе трансформации российского общества с 1991 по 2013 гг. ....	164
--	-----

## **ЮБИЛЕИ**

<b>Золотарев В.А.</b> (Москва). К 70-летию Александра Антоновича Колесникова .....	170
--	-----

## CONTENTS

### SOURCE STUDIES

<b>Akel YA.H.</b> (St. Petersburg). Arabic medical treatise by Abu Sahl Isa b. Iahya al-Masihi "Hundred books on skills of medicine": a codicological description of the manuscript list.....	15
<b>Shorokhov V.A., Kopaneva D.D.</b> (St. Petersburg). Excerpt on the History of the "Renegade" Cossacks of the Caspian Region in the first third of the 17th century: record of the interrogation of Gerasim Stepanov and Pronka Mikiforov .....	20
<b>Mikheev D.V.</b> (Pskov). Roads of the Russian borderland in the description of Patrick Gordon .....	26
<b>Samoylov N.A.</b> (St. Petersburg). Image of Peter I in the "Records" Written by the Qing Dynasty Diplomat Tulišen.....	33
<b>Belevschuk G.P.</b> (Vladivostok). Working question in the documents of the Provisional Siberian and Russian governments (may 1918 - January 1920).43	
<b>Bandurin S.G., Safarov YU.B.</b> (Moscow). Soviet-British military operation «Consent» on the pages of the newspaper «Pravda».....	50

### HISTORIOGRAPHY

<b>Denisov A.O.</b> (Moscow). Mapping History in the Middle Ages: Some Observations .....	54
---	----

### GENERAL HISTORY

<b>Volynkin D.G.</b> (Moscow). Dalmatian cavalry during the crisis of the III century.....	62
<b>Ma Yifeng</b> (Moscow). Ways to implement the strategic program "One Belt – One Road" within the framework of Kazakh-Chinese cooperation .....	68
<b>Zotova A.V., Knyazeva A.A.</b> (St. Petersburg). Japan and St. Petersburg: Historical Experience of International Cooperation .....	75

### NATIONAL HISTORY

<b>Kukil N.V.</b> (Moscow). Evolution of Russian-German relations at the turn of the XIX-XX centuries as a multifactorial process .....	87
<b>Vasina A.V.</b> (Arkhangelsk). Ethno-social policy of Finland and the USSR in relation to the Sami during the Cold War.....	93

### HISTORY OF THE REGIONS OF RUSSIA

<b>Travkin S.N.</b> (St. Petersburg). Materials of numismatic thesaurizations and chronology of coin circulation in the Early Middle Ages on the territory of the Dniester-Prut region .....	98
<b>Abdulina B.M.</b> (St. Petersburg). The Sacred Guards and St. Petersburg students (1881-1882) .....	104
<b>Pestovskaia D.A.</b> (St. Petersburg). The situation of Muslims in the Kars region within the Russian Empire (1878-1917).....	111

<b>Kashevarov A.N.</b> (St. Petersburg). <i>Monasteries in the European North of Russia on the eve and during the period of revolutionary upheavals and Civil war</i> .....	115
<b>Gessen V.YU.</b> (St. Petersburg). <i>Purchases by Soviet organizations of private libraries and archives of Petrograd residents in 1918-1926 years</i> .....	122
<b>Zhuravlev D.A.</b> (St. Petersburg). <i>Psychiatry during the siege of Leningrad.</i> 133	

## MILITARY HISTORY

<b>Chekmarev S.A.</b> (Moscow). <i>Plan of General Dohturov as the basis for practical planning of the Russian Bosphorus expedition</i> .....	139
<b>Kislitsyn A.V.</b> (St. Petersburg). <i>The organization of the production of turret mounts for 10-inch (254-mm) cannons of the Russian fleet at the turn on the cusp of the XIX - XX centuries</i> .....	143
<b>Temchuk E.I.</b> (Moscow). <i>The problem of interaction of Russian fronts in the summer campaign of 1916</i> .....	152

## OPINION

<b>Kozlov A.P.</b> (St. Petersburg). <i>To the centenary of Kazakhstan's Statehood restoration: experience, lessons</i> .....	158
---	-----

## WILL BECOME A HISTORY TOMORROW

<b>Pilishvili G.D.</b> (Kursk). <i>The history of the implementation of public administration in the sphere of culture in the Russian Federation at the stage of transformation of Russian society from 1991 to 2013</i> .....	164
--	-----

## ANNIVERSARIES

<b>Zolotarev V.A.</b> (Moscow). <i>To the 70th birthday of Alexander Antonovich Kolesnikov</i> .....	170
--	-----